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Els espais fluvials, tema del 31è Fòrum Ambiental

Divendres 3 de febrer de 2006
Les zones d'horta, el camí del riu i el projecte Fil van ser tres dels principals
punts del dia Coincidint amb el Dia Mundial de les Zones Humides, Castellar del
Vallès va celebrar ahir al vespre el 31è Fòrum Ambiental. La tècnica de l'Oficina
21, Laia Planas, i el regidor de Fòrum Ambiental, Francesc Deu, van fer un repàs
dels punts més importants relacionats amb els espais fluvials que contempla el Pla
d'Acció Ambiental. El primer punt de l'ordre del dia va tractar el Pla Director del
Riu Ripoll. En relació a la millora de la qualitat de l'aigua i l'entorn natural del riu i
els seus afluents, Laia Planas va explicar, entre d'altres temes, que "el projecte de
reordenació de la zona d'horta pública del Boà s'acabarà de fer entre aquest
mes i el que ve. La idea és reordenar la zona perquè la puguin cultivar el
màxim nombre d'hortolans possible. És en aquesta zona on es concentra el
major gruix de l'horta pública de Castellar". A banda d'això, l'Oficina 21 està
treballant, a través del Pla d'Acció Ambiental, en la proposta d'una sèrie de mesures
de cara al futur per tal d'ordenar i controlar les zones d'horta. Aquestes són la
redacció i posterior aprovació d'una ordenança que reguli els tancaments i les
barraques de l'horta, "per readaptar les superfícies edificades amb les superfícies
dels horts", com va explicar Laia Planas, la creació de Juntes de Regants per
regularitzar l'abastament superficial de l'aigua i, finalment, la creació d'un contracte
de riu que impliqui els diferents agents de l'àmbit del riu. Deu va explicar que "la
idea és crear un consell de custòdia del territori, perquè el conjunt del medi
natural de Castellar estigui millor". Un altre punt important és el referent al
desenvolupament de la integració paisatgística del Ripoll, on destaca el projecte
FIL: el riu com a fil de la vida, un projecte europeu, cofinançat pel fons FEDER,
que té com a objectiu el desenvolupament d'actuacions que millorin qualitativament
l'entorn i l'ús dels rius de les regions participants, especialment en l'àrea del
patrimoni cultural, l'oci i el turisme mediambiental. Aquest projecte s'acabarà el
proper estiu, però encara manquen algunes actuacions. Una d'elles és l'execució d'un
projecte de senyalització del camí del riu, que es contempla en el Pla Director del
Riu Ripoll i pel qual, va explicar Planas, "esperem que el Consell Comarcal ens
ajudi a posar-nos d'acord amb el Parc Natural de Sant Llorenç de Munt i l'Obac i
la Diputació". Es preveu que aquest projecte estigui acabat la propera primavera. En
el projecte Fil hi participen els sis municipis del riu Ripoll (Castellar del Vallès,
Barberà del Vallès, Montcada i Reixac, Ripollet, Sabadell i Sant Llorenç Savall), el
Consell Comarcal del Vallès i els municipis europeus dels voltants dels rius Sarno
(a la regió italiana de la Campània) i Sorgue (a la Provença francesa). L'Ajuntament
també està treballant en el camí del riu. En concret en la col·locació de la passera
per a vianants al camí antic de Sant Feliu, després que ja s'hagin fet les del joncar i
la del camí de Castellar Vell. "Ara estem negociant amb l'ACA (Agència
Catalana de l'Aigua) quin tipus de passera ens deixa fer, per tal que el camí del
riu sigui totalment transitable a peu", va manifestar ahir Francesc Deu. Els altres
dos projectes sobre els quals s'està treballant són el condicionament del pas de
vianants als guals del camí del riu, a Can Barba, el Boà i el Molí d'en Busquets, i la
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restauració del pontet del camí antic de Sant Feliu. Quant a la millora dels altres
cursos fluvials, un altre dels temes que es van tractar al Fòrum Ambiental d'ahir, es
va explicar que s'està acabant la creació d'un camí paral·lel al Torrent de Colobrers,
en el tram que limita amb el polígon industrial del Pla de la Bruguera. "Esperem
que el projecte finalitzi en un mes o mes i mig. Amb això pretenem que el camí
sigui transitat per la gent", va manifestar Laia Planas. En relació a aquest
projecte, Francesc Deu va afegir que "existeix un finançament associat al permís
d'una indústria al polígon". Es pretén que el camí enllaci amb el Parc de
Colobrers i l'àrea de passeig paral·lela a la carretera, i que passi per la zona dels
refugis antiaris de la Guerra Civil, restaurada recentment. Altres projectes
pendents de realització L'Oficina 21 està estudiant altres projectes sobre els quals,
segons va dir Laia Planas, "ens posarem a treballar properament". Aquests són,
entre d'altres, l'arranjament d'un tram de camí que connecti Brunet amb el Parc de
Canyelles i l'estudi del risc d'erosió del talús Ca N'Oliver. També es començarà a
treballar en la redacció del Pla Director de la conca alta del riu Ripoll, "amb la idea
que tots els municipis del Ripoll continuem treballant conjuntament", va
explicar Laia Planas. "L'objectiu és mirar quines línies hem de treballar i la
manera de fer-ho", va afegir la tècnica de l'Oficina 21. Un altre projecte que s'ha
de posar en marxa properament és el de restauració de la sèquia, "que té trams en
molt mal estat". Planas va informar que la setmana vinent hi ha prevista una reunió
amb els tècnics de Sabadell per començar a treballar en aquest tema, pel qual es
buscaran mesures externes de finançament. A més, "continuarem treballant sobre
els desperfectes que va causar la riada del passat octubre", va afegir Laia
Planas.
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